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و  توســعه  معاونــت 
ســازمان  مدیریــت 
اتفاقا  زیســت  محیط 
به تازگــی هم صحبت 
جیــره  کــه  کردنــد 
افزایش  محیط بانــان 
خواهــد  ســه برابری 
اینکه  ضمن  داشــت. 
تجهیزات  و  امکانــات 
البســه   و  فــردی 
در  کــه  محیط بانــان 
مرحلــه خرید و تأمین 
شده  ســعی  هستیم، 
از اجنــاس باکیفیــت 
هم  کلی  طور  به  باشد. 
بحــث جیــره غذایی 
هــم  و  محیط بانــان 
تجهیــزات  موضــوع 
فردی جزء اولویت های 
حد  در  البته  ماســت. 
تــوان و بضاعتــی که 
وجــود دارد، تــلاش 
بهترین  از  هم  می کنیم 
شود،  استفاده  کیفیت 
هــم اینکــه در بحث 
آنچه  هم  غذایی  جیره 
قانون  مشــخصا  البته 
موظف  کــرده،  تعیین 

هستیم که تأمین کنیم

 خانــم انصاری، بودجه ســازمان حفاظت محیط زیســت در   �
ســال جدید تغییر می کند یا نه و اینکه این تغییر بودجه در حقوق و 
دستمزد محیط بانان و دیگر پرسنل سازمان تأثیری خواهد داشت؟

خب، می دانید که بودجه ســازمان حفاظت محیط زیســت کلا 
از نظر پایه، بودجه پایینی اســت. باوجوداین تلاشــی که ما در سال 
۱۴۰۳ کردیم، این بود که در شش ماه دوم سال جلساتی با سازمان 
برنامــه و بودجه، همچنین کمیســیون بودجه مجلس داشــتیم و 
نهایتا بودجه رشــد خوبــی پیدا کرد اما از گذشــته به هر حال پایه 
بودجه و اعتبارات ســازمان محیط زیســت پایین بوده است. شاید 
هنوز هم نیاز اســت که ما برای ارتقای این بودجه تلاش کنیم ولی 
تا به الان هم چیزی حدود ۵۷ درصد رشــد داشــته ایم که هم در 
اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای و هم در اعتبارات هزینه ای 
این رشــد تقریبا به صورت متوسط افزایش داشته است. امیدواریم 
در ســال جاری بتوانیم هم در وضعیت زیرســاخت ها از جمله در 
بخــش پایش و نظارت به ویــژه در مناطق تحــت مدیریت محیط 
زیســت، با این افزایش اعتبارات که یــک بخش عمده آن در حوزه 
تملک دارایی ها مرتبط با وضعیت پاسگاه های محیط بانی و خودرو 
و تجهیزات مرتبط اســت، بهبود نسبی داشته باشیم. همین طور در 
موضوعات هزینــه ای هم بتوانیم افزایش متوســطی را در حقوق 

پرسنلی داشته باشیم.
 بودجه سازمان محیط زیست در سال ۱۴۰۳ چه مقدار بوده و در   �

سال ۱۴۰۴ چه رقمی برای سازمان محیط زیست تعیین شده است؟
فکر می کنم اختصاص سازمان محیط زیست، ۲٫۲ تا ۲٫۳ همت 
بوده، اما در حال حاضر اعتبارات هزینه ای که ما با ســازمان برنامه و 
بودجه به توافق رســیدیم، ۴.۶ اســت، یعنی در اعتبارات هزینه  ای 
تقریبــا می توانــم بگویم که رشــد دو برابــری داشــتیم. در تملک 
دارایی ها هم رشــدی داشتیم که بیشــتر برنامه ریزی مان برای این 
است که بتوانیم در زمینه بهبود وضعیت مناطق  چهارگانه به ویژه 
بــرای خودروها که وضعیت مناســبی ندارند و اغلب مســتهلک 

هستند، تجدید وضعیتی را اعمال کنیم.
 این افزایش بودجه در افزایش دستمزد و حقوق محیط بان ها و   �

بقیه کادر سازمان محیط زیست تأثیر دارد؟
قطعا تأثیر دارد، ولی خب، باید در نظر داشــته باشــیم که ما با 
افزایش تورم هم مواجه هســتیم. البته تلاش ما این بوده است که 
رشــد بودجه، پذیرفتنی باشد، یعنی وقتی رشــد اعتبارات سازمان 
محیط زیســت را با دیگر دســتگاه ها مقایسه می کنیم، می بینیم که 
رشــد بودجه ســازمان حفاظت محیط زیســت در یک سال، رشد 

درخور توجهی بوده است.
  نکته ای راجع  بــه بحث محیط بان ها وجــود دارد و آن اینکه   �

به تازگی طبق نامه معاون پارلمانی ســازمان محیط زیست خطاب 
به مدیران کل استان ها، شیفت محیط بانان باید در قالب ۱۲ ساعت 
کار و ۲۴ ساعت استراحت یا ۲۴ساعت کار و ۴۸ ساعت استراحت 
باشد. این نامه ضمن جلب رضایت تعدادی از محیط بانان، برخی 
از مدیران کل را نگران کرد که نکند باعث خالی شــدن مناطق تحت 
مدیریت محیط زیســت از محیط بان شود. به طور مشخص سؤالم 
این اســت که برای جبران این مشکل باید چه تدبیری اندیشیدید؟ 
به ویژه آنکه در حال حاضر هم مناطق با کمبود محیط بان مواجه اند.

دغدغه بجایی اســت. به هر حال ما همین الان هم با توجه به 
وســعت مناطق تحت حفاظت مان کمبود محیط بان داریم و یکی 
از اولویت های  ما این اســت که جذب و افزایش نیروی انســانی  در 
سازمان محیط زیست، بیشــتر متمرکز بر افزایش نیروی محیط بان 
شــود. بخش نامه ای که به تازگی برای شــیفت بندی ســاعت کار و 
استراحت محیط بانان صادر شد، پیرو بررسی مشکلات محیط بانان 
انجام گرفت و بر اساس این معاونت توسعه مدیریت سازمان محیط 
زیست این ابلاغیه را به استان ها داشتند، ولی درباره این دغدغه که 
حالا به هر حال ممکن اســت بعضــی از مناطق تحت مدیریت ما 
با کمبود نیرو مواجه شــوند، بنا شده که ما بررسی مجددی بکنیم، 
نه اینکه آن بخش نامه تحت الشــعاع قرار بگیرد، آن بخش نامه به 
جای خودش، ولی برای مناطق یعنی نقاط حساس و پاسگاه هایی 
کــه احتمــال دارد که ما با کمبــود نیرو مواجه باشــیم، برای آنها 
معاونت توسعه قرار شده که سازوکار دیگری بیندیشد تا مشوق ها 

و تمهیداتی داشته باشیم تا با کمبود نیرو مواجه نشویم.
 نیروی جدید برای محیط بانی نمی گیرید؟  �

برای نیــروی جدید هم برنامه هایی داریــم، تعدادی ظرفیت و 
سهمیه جذب محیط بان از ســال قبل داشتیم که همان را پیگیری 
می کنیــم و در صــورت تحقق، در بخش محیط بانــی می توانیم تا 
حدی تقویت نیرو داشــته باشــیم، در عین حال ما پیرو جلسه ای که 
با معاون اول رئیس جمهور در موضوعات ســازمان محیط زیست 
داشتیم، درخواست کردیم سالانه ۵۰۰ نفر نیروی انسانی به سازمان 
محیط زیســت اضافه شــود. با توجه به اینکه تعدادی از نیروهای 
سازمانی ما در دو، سه سال آینده بازنشسته می شوند، بنابراین از این 
نظر قطعا باید موضوع نیروی انسانی مورد توجه ویژه قرار بگیرد و 
ما هم پیگیر این هســتیم که حتما جذب نیرو با اولویت در سازمان 

محیط زیست پیگیری شود.
 از جذب ســالانه ۵۰۰ نفر نیروی انســانی در ســازمان محیط   �

زیست، چه تعداد محیط بان خواهند بود؟
هنوز جزئیاتش مشــخص نشده است. درخواســتی که دادیم، 
این بوده که ۵۰۰ نفر ســالانه به سازمان محیط زیست در کل کشور 
در ۳۱ اســتان اضافه شود. قطعا بخشــی از آن محیط بان هستند. 
البته علاوه بر محیط بانی در بعضی از بخش ها هم نیرو کم داریم، 
مثــلا نیروی حقوقی کم داریم و بعضی از مشــکلات و پرونده های 
حقوقی در حوزه محیط زیســت به خوبی پیگیری نمی شــود، چون 
نیــروی متخصــص حقوقی در بعضی از شــهرها و اســتان ها کم 
داریم یــا مثلا در حوزه آی تی و فناوری هــای جدید نیرو کم داریم، 
در حالی که باید به این ســمت حرکت کنیم که حتما از فناوری های 
جدید هوشمندسازی و پایش هوشــمند استفاده کنیم. امیدوارم با 
توجه بــه نیازهای موجود، از طریق تعامل با ســازمان امور اداری 
و اســتخدامی، جزئیات جذب نیروها را برای سازمان محیط زیست 

نهایی کنیم.
 بخش نامــه تغییــر شــیفت بندی محیط بانان کــه به تازگی از   �

معاونت پارلمانی ســازمان محیط زیســت بــه ادارات کل محیط 
زیست استان ها ارسال شده، باید به گونه ای متحدالشکل حتما اجرا 
شود یا اینکه استان ها می توانند این را با توجه به موقعیت و شرایط 

خود تغییر دهند؟
کلیت این بخش نامه که ابلاغ شده، اولا هم ۱۲ ساعت کار و ۲۴ 
ســاعت استراحت گفته، هم ۲۴ ساعت کار و ۴۸ ساعت استراحت، 
یعنی این دو گزینه را جلوی روی مدیران کل استان ها گذاشته است 
تا با توجه به شرایط نیروی انسانی و زیستگاه هایی که باید حفاظت 

کنند، این چارچوب را اجرائی کنند.
  این ســؤال را برای این می پرســم، چون در همین مدت کوتاه   �

بعد از ابلاغ این بخش نامه شــنیدم که بعضی از مدیران کل اظهار 

کردند که ما به هیچ وجه نمی توانیم این ابلاغ را اجرائی کنیم. شنیدم 
برخی مدیران کل محیط زیســت اســتان ها معترض اند که با این 
شیفت بندی جدید، اولا مناطق تحت مدیریت شان خالی می شود، 
دوم اینکــه کلا برنامه ریزی های آنها بــرای کار محیط بانان به هم 
می ریــزد و در نتیجه معتقدند این شــیفت بندی را نمی توانند اجرا 

کنند.
حالا باید قطعا معاونت توسعه، معاونت محیط زیست طبیعی، 
یگان حفاظت محیط زیست و ادارات کل استان ها جلساتی بگذارند 
و مشــکلاتی را که در اجــرای این بخش نامه دارنــد، مطرح کنند. 

امیدواریم در این جلسات موضوعات موردی حل وفصل شود.
 یک مــورد خیلی مهم در حوزه محیط بانــی بحث جیره غذایی   �

اســت. آن طورکه پرس وجو کردم، محیط بان ها باید در سال۱۴۰۳، 
۹ میلیون تومان برای جیره غذایی می گرفتند ولی براساس اظهارات 
محیط بانان، تقریبا در ســال دو بار جیره خشک دریافت می کنند که 
اقلامش، هم به لحــاظ کمیت، هم کیفیت پذیرفتنی نیســت و در 
خیلی از مناطق رقم جیــره تحویلی، به همین عدد ۹ میلیون تومان 

در سال هم نمی رسد. روی این موضوع توضیحی دارید؟
معاونت توسعه و مدیریت سازمان محیط زیست اتفاقا به تازگی 
هم صحبت کردند که جیره محیط بانان افزایش سه برابری خواهد 
داشت. ضمن اینکه امکانات و تجهیزات فردی و البسه  محیط بانان 
کــه در مرحله خریــد و تأمین هســتیم، ســعی شــده از اجناس 
باکیفیت باشــد. به طــور کلی هم بحث جیــره غذایی محیط بانان 
و هــم موضوع تجهیزات فردی جزء اولویت های ماســت. البته در 
حــد توان و بضاعتی که وجود دارد، تــلاش می کنیم هم از بهترین 
کیفیت اســتفاده بشــود، هم اینکه حالا در بحث جیره غذایی هم 
آنچه البته مشخصا قانون تعیین کرده، موظف هستیم تأمین کنیم، 
حتی در بحث اضافه کاری هم تلاش شــده است و ما اضافه کاری 
محیط بانــان را که ۶۰ ســاعت بوده، 
به صد ســاعت افزایش داده ایم. در 
نهایــت همه تلاش همــکاران ما در 
مجموعه ســازمان محیط زیست در 
بخــش معاونت توســعه مدیریت، 
این اســت که بتوانیم شرایط را برای 
فعالیــت محیط بانــان عزیزمان بهتر 
بکنیــم. قطعا بــا ایدئــال همچنان 
فاصله داریم، ولی مــا تلاش مان بر 
این اســت که با توجه بــه اعتباراتی 
که داریم، بتوانیم در ســال جدید این 

وضعیت را بهبود ببخشیم.
 دوباره بــه این موضــوع جیره   �

گذشته  ماه های  در  چون  برمی گردم، 
مرتب با محیط بان هــا راجع به این 
موضوع حرف زدم. حرف شــان این 
بوده که در ســال دو بار به آنها جیره 
خشک داده می شود که همان هم به 
مقدار ۹ میلیون تومان نیســت. روی 

این موضوع نظارتی دارید؟
بایــد بررســی کنیم و اگر بشــود 
بــه صورت نقــدی پرداخــت کنیم. 
نمی دانــم به چه صورتــی ولی باید 
قطعــا با نظــارت یــگان حفاظت و 
نظارت و نظر سازمان محیط زیست و 
معاونت طبیعی سازمان این موضوع 

را اجرا کنیم.
 اقلام را ســازمان تهیه می کند و   �

بین استان ها توزیع می کند یا بودجه 
را در اختیار استان ها قرار می دهد؟

در مواقعی بودجه را به استان ها 
می داده، ولی الان بیشــتر نظرات بر 
این اســت، برای اینکــه هم وحدت 

رویه باشــد و هم اینکه آن کیفیت و استانداردهای لازم حفظ شود، 
بهتر اســت اقلام به صورت متمرکز تهیه و توزیع شــود. الان خرید 
البسه و امکانات محیط بانان به صورت متمرکز در حال انجام است.

 تقسیم بودجه هم کلا ملی است. درست می گویم؟ درباره این   �
موضوع هم با بعضی از مدیران کل که صحبت کردم، رضایت ندارند 
و ترجیح شان این است که بودجه استانی باشد و خودشان بتوانند 

برایش برنامه ریزی بکنند.
ببینید، الان یکی از مشکلاتی که داریم، در بحث بیمه محیط بانان 
است و اینکه باید به صورت متمرکز باشد، یعنی این طور بهتر است، 
چون در برخی موارد مبالغ بیمه که برای اســتان ها واریز می شــد، 
صرف امور دیگر که مدیر کل صلاح می دیده، شده است. در نتیجه 
در پرداخــت بیمه محیط بانان مشــکل ایجاد می شــد، از این نظر 
تصمیــم این بوده که به صورت متمرکز ایــن بیمه ها و پرداخت ها 
انجام شود. البته این تصمیم در سنوات قبل گرفته شده و می تواند 
اثرگذارتر باشــد. به همین دلیل اکنون باز برگشتیم به اینکه حتی این 
موضوع بیمه هم به  صورت متمرکز از طرف سازمان مرکزی انجام 
شــود، برای اینکه همکاران ما در استان ها در امور بیمه شان دچار 

مشکل نشوند.
 خانم انصاری، حدود نیم سال است که شما کارتان را در سازمان   �

محیط زیست شروع کردید. فکر می کنید مهم ترین خروجی ای که در 
این مدت سازمان محیط زیست داشته، چه بوده است؟

خب  واقعیتش ما ســعی کردیم در بعضی از فرایندهای صدور 
مجوز پروژه ها که به نوعی باعث تطویل زمان می شده است، ورود 
کنیم. برای مثال در موضوع پروژه های توســعه ای حدود ۴۰۰ مورد 
داشــتیم که پروژه هــای بزرگ مقیاس و فاقد مجوز محیط زیســتی 
بودنــد که با توجــه به تکلیف قانونی که در برنامه هفتم توســعه 
وجــود دارد، باید آیین نامه ارزیابی اثرات محیط زیســت را بازنگری 
و بــه روز کنیم. یکی از کارهای شــاخصی که در چند ماه گذشــته 
انجام شــده، تهیه و نهایی شدن پیش نویس آیین نامه ارزیابی اثرات 
محیط  زیست است که در حال حاضر برای تصویب در شورای عالی 
محیط زیست آماده اســت. در آیین نامه جدید ارزیابی اثرات تلاش 
ما بر این بوده که هم بر موضوع شفافیت تأکید داشته باشیم و هم 
اینکه نظرخواهی و مشارکت ذی نفعان را در آن لحاظ کنیم. یعنی 
برای بررســی پروژه ها، کارگروهی با حضور و عضویت تشــکل های 
مردم نهاد، ذی نفعان و دانشــگاهیان پیش بینی شــده است. البته 
دانشــگاهیان از قبل هم در کمیته های مربوط به ارزیابی اثر  بودند 
ولی اینکه در مورد پروژه ها بتوانیم فراخوان بدهیم و اطلاع رسانی 
کنیم که پروژه های توســعه قرار است در این محل احداث بشود و 
نظر جوامع محلی و ذی نفعان پروژه ها را داشــته باشــیم، این گام 

مهمی است.
 چند درصد از تهیه آیین نامه جدید ارزیابی اثرات محیط زیست   �

را پیش رفتید؟
آیین نامه ارزیابی اثرات محیط زیســت تقریبا نهایی شده است و 
ان شاءاالله به زودی در جلســه شورای  عالی محیط زیست با حضور 
رئیس جمهور و اعضای شــورا به تصویب برسد. البته این آیین نامه 
ارزیابی یک بخش اســت؛ بخش دیگر پروژه هایی اســت که بدون 
مجوز اجرا شــده اند. ما باید برای پروژه هــای  فاقد مجوز که بعضا 
پیشــرفت فیزیکی بالای ۷۰، ۸۰ درصد دارند یا حتی به بهره برداری 
هم رســیدند، تصمیم گیری کنیم. باید ایــن موضوع تعیین تکلیف  و 
جلوی این رویه گرفته شود؛ یعنی اگر پروژه ای مجوز محیط زیستی 
ندارد، نباید به آن بودجه اختصاصی داده شــود، به ویژه که بخش 
عمده این پروژه ها دولتی هستند، یعنی برای وزارتخانه های مختلف 
و بدون مجوز محیط زیست در سال های قبل ساخته و اجرا شده اند. 
 بعضی از این پروژه ها برای ۱۵ ســال قبل هستند که به بهره برداری 
رســیده اند و در حال کار و فعالیت هم هستند و چون مجوز محیط 
زیســت ندارند، شــاید ما در ســازمان محیط زیســت نظارتی روی 
آنهــا نداریم. انگار ما رویمــان را آن طرف کــرده و می گوییم ما با 
ایــن پروژه ها کار نداریم، در حالی که دیگــر الان ما باید وارد فرایند 
ای ام پی بشــویم؛ یعنی از مجریان این پروژه ها که راه اندازی شده  و 
در حال فعالیت هستند باید برنامه مدیریت محیط زیستی بخواهیم. 

نباید این پروژه ها را رها کنیم.
 برای مدیریت همین بخش چه کاری انجام دادید؟  �

بــرای این بخــش، یعنــی دربــاره فعالیت های بــدون مجوز 
محیط زیســتی برخی پروژه های بزرگ مقیاس، گزارشی را در دولت 
ارائه کردم. چون در ســال های گذشــته بررسی این پروژه های فاقد 
مجــوز اما فعــال در کارگروه های ســه نفره یا پنج نفــره با حضور 
نمایندگان چند دستگاه از جمله ســازمان برنامه و بودجه، مجری 
پروژه، سازمان محیط زیست مطرح می شد اما به دلیل طولانی شدن 
روند جلســات و کند شدن تصمیم گیری ها، در گزارشی که به دولت 
دادیم، درخواست کردیم  کل مسئولیت به سازمان حفاظت محیط 
زیست سپرده شود تا ضمن برآورد خسارت این پروژه ها، از مجریان 
پروژه ها برنامه مدیریت محیط زیستی بخواهد. البته پروژه هایی که 
میزان پیشرفت فیزیکی شــان ۳۰ یا ۲۰ درصد است، قطعا باید یک 
فرایند دیگر را طی کنند. شــاید نیاز باشد گزارش ارزیابی اثرات تهیه 
کنند تا اصلا درباره لزوم اجرا یا عدم اجرای طرح آنها تصمیم گیری 

کنیم.
 خانم انصاری، پروژه ای هســت که برای صدور مجوزش تحت   �

فشار باشید؟
پروژه هایی هستند ولی حالا شاید نتوانم اسمش را بگویم. به 
هر حال یک جاهایی  مواردی هســت که با الزامات محیط زیستی 
ســازگار و با ضوابط منطبق نیســت و می دانید کــه این رویکرد 
ارزیابی اثرات محیط زیســت هم یک رویکرد پیشــگیرانه اســت؛ 
یعنــی اینکه ما می خواهیــم که عوارض مخربی کــه دارد بعدا 
اتفــاق نیفتد ولی متأســفانه این ارزیابی اثرات محیط زیســتی در 
طول ســال های گذشــته به یک گــزارش توجیهی بــرای اجرای 
طرح ها تبدیل شــده و این درست نیســت و تلاش ما معطوف بر 
این اســت که در بازنگری آیین نامه ارزیابی اثرات محیط زیســتی 
واقعــا این فرایند تغییر کند. امیدواریــم این اتفاق بیفتد و ارزیابی 
اثرات و گزارش های آن منجر به این شــود که ما با همان رویکرد 
پیشــگیرانه پیش برویم تا بتوانیم از اجــرای پروژه هایی که برای 
طبیعــت آثار زیان بار دارد، جلوگیری کنیم. امیدواریم ان شــاءاالله 
بتوانیم حداقل بتوانیم جلوی آن دسته از پروژه هایی را بگیریم که 
بســیار مخرب هستند. پروژه هایی که با توجه به گزارشات ارزیابی 

اثرات محیط زیستی، نباید اجرا شوند.
 خانم انصاری، مسئله این اســت که خیلی از پروژه های بزرگ   �

توسط دولت یا دســتگاه نزدیک به دولت اجرا می شود. بیشترین 
چالشــی که با ســازمان های دولتی دارید کدام دســتگاه یا کدام 

دستگاه هاست؟
حــالا اجازه بدهید که ما از دســتگاه ها اســم نبریم. به هر حال 
این مشــکل، برای سازمان محیط زیست مشکل تاریخی بوده است، 
چون بخش عمده ای از پروژه های توســعه توســط وزارتخانه های 

مختلف اجرائی می شود.
 واکنش شــما یا واکنش ســازمان محیط زیســت در برابر این   �

فشارها چیست؟
تــا الان مواردی هم که بــوده و احتمالا خود شــما هم دیدید. 
معمــولا مــوارد را ما ســعی کردیــم کــه مجوزها داده نشــود؛ 
همان طورکه در ســنوات گذشــته هم بوده اســت. همین که الان 
۴۰۰  پروژه ای را که از قبل وجود داشــته و ســازمان محیط زیســت 
بــه آنها مجوز نداده، مجوز نمی دهیم. ولی بحث ما این اســت که 
اگر ســازمان محیط زیســت درباره پروژه ای نظــر مثبت نمی دهد، 
نباید بودجه ای هم به آن اختصاص داده شــود. آنچه می خواهیم  
به واقع اتفاق بیفتد، این اســت که نظر ســازمان محیط زیست در 

حکمرانی در اولویت باشد.
 ولی خیلی وقت ها دستگاه ها از یک مقام بالاتر یا از یک دستگاه   �

بالاتر مجوز را می گیرند که ممکن است اصلا سازمان محیط زیست 
هــم نتواند در برابرشــان مقاومت کند. مثــل همین بحث مصرف 
مازوت که ســه تا نیروگاه امسال موظف  شــدند مصرف مازوت را 
متوقف کنند ولی گفته می شد از شــورای  عالی امنیت مجوز گرفتند 
که مجددا بتوانند مازوت بسوزانند. در چنین مواقعی کاری از دست 

سازمان محیط زیست برمی آید؟

البتــه ما رایزنی زیــادی درباره مازوت ســوزی در ســه نیروگاه 
کردیم ولی واقعیت این اســت که در شرایطی که ما امسال از نظر 
کمبود انرژی داشــتیم، تصمیمی که گرفته شده بود به نحوی بود 
که سازمان محیط زیســت برای امسال نمی توانست اقدامی انجام 
دهد. هر چند تمایل ما همواره بر این بوده که ســوخت مناسب در 
نیروگاه ها استفاده شــود، نه مازوت و پیگیر هم شدیم؛ یعنی کار را 
رها نکردیم. با وجود اینکه ســوخت مازوت بــه  دلیل این ناترازی 
جدی در حوزه انرژی اســتفاده شــد ولی باز هــم در کارگروه ملی 
کاهش آلودگی هوا جلســات متعددی با وزارت نفت داشــتیم که 
حتی سوخت مازوتی هم که در نواحی مسکونی استفاده می شود، 
مازوت با کیفیت بهتر و با گوگرد کمتر باشــد. با وزارت نیرو و وزارت 
نفت جلســات متعددی را پی می گیریم که بتوانیم برای سال آینده 
در مــورد توزیــع ســوخت در نیروگاه ها و بهبود کیفیت ســوخت 

وضعیت مطلوب تری داشته باشیم.
 خانم انصــاری، به نظر می رســد در تصمیمــات مهم دولت،   �

سازمان محیط  زیست نادیده گرفته می شود؛ تصویری که در حقیقت 
در جامعه وجود دارد به این شکل است. این را تأیید می کنید؟

شــاید باید بیشــتر تلاش کنیم. من قطعا اینکه سازمان حفاظت 
محیط زیست به دلایل متعددی در حوزه های مختلف در دوره های 
گذشــته در اولویت نبوده ایــن را می توانم بگویم کــه به هر حال 
چنین وضعیتی بوده است ولی تمام تلاش ما این است که بتوانیم 
موضوع محیط  زیســت را در اولویــت حکمرانی قرار بدهیم و الان 
بعضــی از موضوعات ضــروری مثل ناترازی انــرژی و ناترازی آب 
که پیــش آمده، خود به خود محیط زیســت را پررنگ تر کرده و به 
نظر من می تواند وزن سازمان محیط زیست را افزایش بدهد. نکته 
اینجاست که ما هم به عنوان سازمان محیط زیست باید تلاش مان 
را بکنیم و مشغول این کار هستیم. در همین مدت شش ماه گذشته 
حدود چهار گزارش در دولت در موضوعات مختلف محیط زیستی 
ارائه کردم تا اعضای دولت با مســائلی که در حوزه محیط زیست 

تبدیل به چالش شده، آشنا شوند.
 دســتگاه ها خبر دارند ولی محیط زیست در اولویت نیست. با   �

اینکه همه دســتگاه ها خبر دارند که وضعیت محیط زیست به چه 
شکلی اســت، از بحران آلودگی هوا، پسماندها و ... خبر دارند اما به 
نظر می رســد هیچ عزم و اراده ای وجود ندارد و همچنان علاقه به 

این است که مشکلات محیط زیست تلنبار بشود.
اخیرا من در هیئت دولت یک گزارش تصویری از وضعیت دپوی 
زباله ها در کل کشور از شمال ایران تا جزیره هرمز و ابوموسی ارائه 
کردم و سؤالم این بود که کدام یک از مدیران در بازدیدهای استانی 
یک بار شــده از مرکز دفن پسماند استان ها بازدید کنند؟ این مطالبه 
باعث شــد  در بازدیدهایی که برخی مســئولان از استان هایی مثل 
خراسان شمالی و خوزستان داشتند، از مراکز دفن بازدید کردند. ما 
می گوییم وضعیت بغرنج است ولی باید درباره آن صحبت شود تا 

مسائل جلوی چشم مدیران باشد.
 با توجه به حجم گســترده بحران های مختلف محیط زیستی در   �

ایران، به نظر می رســد  اراده ای در حاکمیت برای آگاهی و تصمیم 
برای تغییــر رفتار و بهبود وضع محیط زیســت وجود ندارد. گویی 

سازمان محیط زیست خیلی تنهاست.
خب واقعیت این اســت که الان کشور ما هم در شرایط عادی 
نیســت. باید واقع بینانه نگاه کنیم. ما مسائل اقتصادی و تحریم ها 
را داریــم که تأثیرش را روی محیط زیســت می گــذارد. در ضمن 
مشــکلاتی مثل پســماند هم حاصل ســال ها بی توجهی اســت. 
مشکلاتی که از سال های قبل انباشت شده و در حال حاضر به یک 
مســئله پیچیده تبدیل شده است؛ در نتیجه راه حل آنها هم ساده 
نیســت. دقت کنیم که مشکلات محیط زیستی مثل آلودگی هوا و 
پســماند یا تأمین حقابه تالاب ها و سایر موضوعات محیط زیستی 
را ســازمان حفاظت محیط زیست به تنهایی نمی تواند حل وفصل 
کند. بــرای مثال، در قانون هوای پاک حداقل ۲۰ دســتگاه دخیل 
هستند. البته سازمان محیط  زیست دستگاه محوری است که باید 
اقدامات نظارتی و حاکمیتی را پیگیری کند یا در موضوع پســماند 
نقش وزارت کشــور به عنوان دســتگاه اجرائــی اصلی پررنگ تر 
اســت و ســازمان حفاظت محیط  زیســت صرفا نقــش نظارتی 
دارد. دلیل اینکه بنا به گفته شــما نقش و اقتدار ســازمان محیط 
زیســت منظر بیرونی ندارد و خیلی دیده نمی شــود، آن است که 
ما همه مســائل محیط زیســت را فقط از ســازمان محیط زیست 
طلب می کنیم. همیشــه انگشــت اشاره مان به ســمت سازمان 
محیط زیســت اســت در حالی که آن قوانین بالا دستی که داریم، 
دســتگاه های دیگر را هــم مخاطب قــرار می دهد و مــا آنها را 

فراموش می کنیم.
 همه آگاهیم که دستگاه های اجرائی باید برای مثال قانون هوای   �

پاک را اجرا کنند اما ناظر، ســازمان محیط زیست است. قانونی که 
از ســال ۹۶ نتوانسته و اجرا نشــده، ناظر هم هیچ کاری از دستش 
برنیامده اســت. نهایتا اینکه در فصل ســرد سال یا اینکه وقتی هوا 
خیلی آلوده می شود، از دســتگاه های دولتی گله گزاری بکند که به 
نظر می رسد در حد یک نمایش اســت و دوباره مشکل بدون اینکه 

حل شود، به سال آینده موکول می شود.
فرمایش شــما درست اســت. یعنی ما به هر حال باید قانون را 
اجرا کنیم، اما ســازمان حفاظت محیط زیســت ناظر است. قانون 
هوای پاک و سایر قوانین باید بستر اجرائی هموار خود را هم داشته 
باشــند و باید دســتگاه هایی که تکالیف قانونی برایشــان مشخص 
شده، به تکالیفشان عمل کنند. در همین موضوع قانون هوای پاک 
تکلیف شــده بوده که اســقاط خودروهای فرسوده هر سال به چه 
میزانی باشــد ولی آنچه از سال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۳ اتفاق افتاد، یک رقم 
بسیار ناچیز بود. فقط ۲۷۰ هزار خودروی فرسوده در این چند سال 

از رده خارج شده است.
 دقیقا به همین دلیل است که من می گویم  دستگاه های اجرائی،   �

سازمان محیط زیســت را نادیده می گیرند. قانون اجرا نشده و ناظر 
اجرای این قانون هم سازمان محیط زیست بوده است.

ســازمان حفاظت محیط زیســت پیگیری هایی که انجام داده، 
شــاید کافی نبوده است. چه بســا که کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوا طی یکی، دو ســال گذشــته اصلا به وزارت کشور واگذار شده 
بــود. تلاش ما بر این اســت که ایــن موضوعــات را پیگیری کنیم؛ 
اســقاط خودروهای فرســوده، بهبود کیفیت ســوخت، توســعه 
حمل ونقــل عمومی و تلاش کنیم که نادیده گرفته نشــویم؛ یعنی 
تلاش ما بر آن است ولی خب شرایط کشور و واقعیت های موجود 
را هم باید در نظر بگیریم. چون بســیاری از محورهایی که در قانون 
هوای پاک تصریح شــده، نیازمند منابع مالی اســت مثل توســعه 
حمل ونقل عمومی یا توســعه واگن های مترو که بخشــی از ماجرا 

هم به همکاری های بین المللی مرتبط است که در این 
زمینه هم دچار مشکلاتی هستیم. در بحث اولویت بندی 
تخصیــص منابع مالی هم شــرایط نشــان می دهد که 

اولویت محیط زیست نیست.

زینب رحیمی، خبرنگار محیط زیست: شــینا انصاری پشتکار و پیگیری در کار را 
ویژگی برجسته خود می داند. او می گوید اگر از درستی کاری مطمئن شود، حتما 
آن را پیگیری می کند تا به سرانجام برسد. شینا انصاری، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست، از رشــد ۵۷ درصدی بودجه و اعتبارات سازمان محیط زیست 
در ســال جدید خبر می دهد و تأکید دارد که ســالانه ۵۰۰ نفر نیروی انسانی به 
سازمان محیط زیســت اضافه خواهند شد. او بهبود وضعیت معیشتی پرسنل 
سازمان محیط زیست را مهم ترین اولویت کاری اش در چند سال آینده می داند 
و بر ارتقای جایگاه سازمان محیط زیست در تصمیم گیری های کلان و حکمرانی 
اصرار می ورزد و بنا به گفته خودش ســعی دارد اتوریته سازمان محیط زیست 

را افزایش دهد. شــینا انصاری که برای تصدی گری بر ســازمان محیط زیست 
حمایت تعدادی از فعالان محیط زیســت کشور را پشتوانه خود داشت، آنها را 
بازوی سازمان و عامل ارتقای آگاهی و مسیر مطالبه گری محیط زیست می داند 
و با برخورد امنیتی با این گروه ها مخالفت دارد. رئیس ســازمان محیط زیست 
در گفت گو با «شرق»، بهبود مالی و امکانات خودرویی محیط بانان را جزء برنامه 
کاری خود می داند و از افزایش دستمزد و حقوق پرسنل سازمان محیط زیست 
خبر می دهد. در این گفت گو شینا انصاری درباره مهم ترین کاری که در چند ماه 
گذشته انجام داده، سخن گفته است. شــینا انصاری، معاون رئیس جمهوری و 

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، به سؤال های «شرق» پاسخ می دهد:

رئیس سازمان محیط زیست در گفت وگوی تفصیلی با «شرق» درباره چالش های این بخش توضیح داد

برای صدور برخی مجوزها 
به ما فشار می آورند
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